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گروه علمی و آموزشــی - تجربه  آموزش از پشت 
لپ تاپ هــا و حضور در کلاس هایــی که وجود خارجی 
ندارند تحفه  کرونا برای اغلب دانشجویان و دانش آموزان 
جهان بود. دانشــجویان ایرانی نیز از این پدیده آموزشــی 
بی نصیب نماندند و از روزهای ابتدایی اسفند ۹۸ دانشگاه ها 
یکی پس از دیگر با صدور اطلاعیه هایی تعطیلی کلاس های 
حضوری را اعلام کردند وبه آموزش مجازی روی آوردند. 
حال باید دید اســتادان و دانشجویان حالا و پس از سپری 
کردن یک ترم تحصیلی مجازی درباره این تجربه ی جدید 

چه می گویند؟
تقریبا هر دانشــجوی ایرانی در چند ماه گذشته اقلا 
یک بار آموزش مجازی را تجربه کرده اســت. استادان هم 
در این چند ماه با چالش بزرگ آموزش و ارزشیابی مجازی 
دســت و پنجه نرم کردند. برخــی از آن ها معتقدند آن چه 
در ترم تحصیلی گذشــته رخ داد توفیق اجباری بود و نوید 
روزهای بهتری را در آموزش عالی می دهد. یکی از اعضای 
هیئت علمی دانشــگاه علم وصنعت معتقد اســت یکی از 
مزایای شــیوع کرونا این بود که آگاهی و ظرفیت استفاده 
از فضای مجازی افزایش یافت و باعث ایجاد یک »تحول« 
در سیستم آموزش عالی شد. مرتضی رهبر، امیدوار است با 
گسترش آموزش مجازی در آینده نیز بتوان در کنار آموزش 
حضوری از ظرفیت هــای آموزش مجازی نیز به صورت 

همزمان استفاده کرد.
از سوی دیگر یکی از استادان دانشگاه درباره تردیدی 
کــه آموزش مجــازی می تواند ایجاد کنــد می گوید: در 

دوره های مجازی می توانیم ســاعت  کلاس را تغییر دهیم. 
همچنین، بعد از پایان کلاس منابع آموزشــی در دسترس 
دانشجویان قرار می گیرد و حتی دانشجویان مجبور نیستند 
که در زمان مقرر ســر کلاس حضور داشته باشند.بنابراین 
این دسترســی آسان به مواد آموزشی می تواند باعث شود 
که به این سیستم فعلی عادت کنیم و حتی در زمانی دچار 
تردید شــویم که چرا باید مشقت رفتن تا دانشگاه را تقبل 
کنیم در حالی که شیوه  آسان تری نیز برای یاد گرفتن دروس 

و آموزش دادن وجود دارد.
این در حالی اســت که برخی از استادان دانشگاه هم 
معتقدند کیفیت کلاس های حضوری بسیار بالاتر از مجازی 
بوده است و دانشجویان علاقه ای به مشارکت در کلاس های 
مجازی نشان نمی دهند. دکتر محمدجواد غلامرضا کاشی، 
عضو هیئت علمی دانشــگاه علامه طباطبایی در این باره 
می گوید: میزان مشــارکت بســیار پایین تــر از آموزش 
حضوری اســت. بخشی از دانشجویان به دلیل مشکلات 
تکنیکی صدا و امثالهم مشارکت نمی کنند و برخی هم علاقه 
نشان نمی دهند. در حالیکه در فضای واقعی، استاد می تواند 

دانشجو را به مشارکت وادار کند.
زرین زردار عضو هیئت علمی دانشــکده ارتباطات 
این دانشگاه نیز با تاکید بر این که در ارتباط حضوری، فضا 
برای دادوســتد اطلاعات بیشتر فراهم است می گوید: در 
ارتباط حضوری، دانشی که شکل می گیرد از کیفیت بالاتری 
برخوردار است؛ چون همه  ابعاد تعامل از جمله زبان بدن و 
احساسات مثبت و منفی در این فضا حضور دارند. آن چیزی 

که در کلاس درس اتفاق می افتاد انتقال دانش  انباشته استاد 
به دانشجویان نبود بلکه گفت وگویی بوده برای رسیدن به 
یک فهم این در حالی اســت که سنتز دانش در کلاس های 
مجازی  کندتر رخ می دهــد. بعد از فروکش کردن بحران 
کرونا لازم اســت به کلاس های حضوری خود باز گردیم 

چرا در این نوع آموزش کیفیت متفاوتی عرضه می شود.
تاثیــری که تجربه ی آموزش آنلاین قرار اســت بر 
آمــوزش حضوری پس از پایان شــیوع کرونا بگذارد در 
مواردی باعث نگرانی استادان دانشگاه شده است. یک عضو 

هیئت علمی دانشــگاه صنعتی خواجه 
نصیرالدین طوسی در این باره می گوید: در رابطه با سستی 
در مراجعه دانشــجویان و بعضا اعضــای هیات علمی و 
کارکنان در نیمسال های آتی به دانشگاه نگرانی هایی وجود 
دارد. به این معنی که مســائلی مانند ترافیک، تمایل به عدم 
ســحرخیزی، خســتگی در محیط دانشگاه و غیره ممکن 
است از حضور موثر دانشجویان در محیط دانشگاه بکاهد. 
همچنین ممکن است در برخی موارد تصمیمات شتاب زده 
جهت جایگزینی سیســتم آمــوزش الکترونیکی به جای 

آموزش حضوری توسط عده  ای مطرح شود.
اســتادان دانشــگاه نقــش آموزش عالــی در حل 
بحران هایی که کرونا در بخشــهای مختلف زندگی ایجاد 
کرد را نیز بررسی کردند. برخی از آن ها معتقد بودند به جز 
دانشــگاه های علوم پزشکی که جانفشانی کردند از بقیه ی 
دانشــگاه ها تحرک چندانی دیده نشد. این در حالی بود که 
برخی دیگر، از اقدام دانشگاهیان برای تامین ماسک و شیلد 
مــورد نیاز مردم و کادر درمان یاد کردند. گروهی دیگر هم 
قضاوت درباره عملکرد دانشگاه را زودهنگام می دانستند.

از همان روزهای ابتدایی شــروع آموزش مجازی، 
اعتراضات دانشجویان در خصوص عدم دسترسی برخی 
به اینترنت با ســرعت مناســب و هزینه ی بالای مصرف 
اینترنت مطرح شــد. در همین راستا، معاون آموزشی وزیر 
علوم اعلام کرد آن دسته از دانشجویانی که ممکن است به 
هر دلیل نتوانند از آموزش الکترونیکی استفاده کنند و یا در 
جایی هســتند که نمی توانند به اینترنت و موبایل دسترسی 
یابند، می توانند ترم یا درس مورد نظرشان را بدون احتساب 

سنوات حذف کنند.
اما برای آن هایی که به اینترنت دسترســی داشــتند 
شــاید جدی ترین مشکلی که در روزهای ابتدایی و بعضا 
در تمــام طول ترم تحصیلی آن هــا را درگیر کرد، قطع و 
وصلــی پی درپی اینترنت و کیفیــت پایین صدا و تصویر 
بود. یکی از دانشجویان دانشگاه علم و صنعت در این باره 
می گوید: اصلا زیرساخت های دانشگاه مناسب نبود. من به 
استادان درس هایی که شرکت در آن ها برایم مهم بود ایمیل 

می فرســتادم و از آن ها می خواستم کلاس ها را در پلتفرم 
دیگری برگزار کنند و اســتادانی که پلتفرم های دیگری را 

انتخاب کردند کلاس های باکیفیت تری داشتند.
علاوه بر آن، یکی از دانشــجویان مقطع کارشناسی 
ارشد دانشگاه تهران نیز می گوید: ما اصلا از سامانه دانشگاه 
استفاده نکردیم و از آن جایی که اینترنت فقط برای سامانه 
دانشگاه مجانی محسوب می شــد من و همکلاسی هایم 
مجبور شــدیم برای اینترنت هزینه زیــادی بپردازیم. اگر 
می شــد این ســامانه را به گونه ای طراحی کنند که همه ی 
دانشــجویان از شهرها و روستاهای مختلف در آن حضور 
داشته باشند و بر عملکرد استادان هم نظارتی وجود داشته 

باشد، خیلی خوب می شد.
این گلایه ها در حالی مطرح می شــود که بر اســاس 
شــنیده ها از دانشجویان دانشگاه ها و رشته های تحصیلی 
مختلف، دانشــجویان برخی دانشــگاه ها بیشتر از کیفیت 
برگــزاری کلاس هــای مجــازی خود راضــی بودند و 
معتقدبودند دانشــگاه  آنها از زیرســاخت های مناســبی 
برخــوردار بود و در مقابل، برخی نیز در حد اندکی از این 

کلاس ها و کیفیت شان راضی بودند.
اکنــون آموزش عالی ایران تجربــه ای چهارماهه از 
برگــزاری کلاس ها به صورت مجازی در چنته دارد و اگر 
بر اساس گفته های مسئولان کلاس های مجازی مجددا از 
۱۵ شــهریور ماه از سر گرفته شــوند بازه  زمانی یک ماه و 
نیمهی پیش رو می تواند فرصتی مناسب برای بهبود کیفیت 

کلاس های ترم آینده باشد.

آموزش مجازی؛ توفیق اجباری یا مایه  نگرانی

گروه علمی و آموزشی - سپهری گفت: اگر رغبت 
جامعه و مردم به سمت آموزش های مهارتی و دانشگاه فنی 
و حرفه ای و کاردانش کم است باید آن را به گفتمان عمومی 
تبدیــل کنیم که آینده بچه هــا در گرو آموزش های مهارتی 
اســت. نشست کارگروه تخصصی راهبری و هماهنگی در 
سیاست گذاری شورای عالی آموزش و تربیت فنی، حرفه ای 
و مهارتی با حضور اعضای کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس شــورای اسلامی در سازمان مرکزی دانشگاه فنی و 

حرفه ای برگزار شد.
محمدرضا سپهری دبیر شورای عالی آموزش و تربیت 
فنی، حرفه ای و مهارتی در این نشست با تبریک هفته مهارت 
و کارآفرینی ضمن قدردانی از اراده قوی مجلس شــورای 
اســلامی در جهت توجه به ارتقا و حل مسائل آموزش های 
فنی و حرفه ای و مهارتی، گفت: آینده کار و مهارت در دنیا و 
کشور به شدت در حال تحول و تغییر است. سپهری با عنوان 
اینکه رویکرد جهانی به ســمت مسائل اقتصادی و اشتغال، 
انســان محور و برپایه تقویــت گفت وگو های اجتماعی و 
توسعه پایداری است که در آینده کار و مهارت تغییر ایجاد 
می کنــد تصریح کرد: امروزه تغییرات جمعیتی براســاس 
تغییرات دموکراتیک، تغییرات تکنولوژی و اقلیمی، جهانی 
شدن و تحولات غیرمترقبه است. وی ادامه داد: این تغییرات 
از نظر بافت هم قابل مشاهده است و نیروی انسانی که وارد 
محیط کار می شود شــرایط یاددهی و یادگیری را براساس 
ســلیقه تنظیم می کند؛ بنابراین نسل فناوری های مشارکتی، 
رفتــار جوانان را در بازار کار جدید خواهد کرد و در همین 
راستا باید در بستر آموزش های مهارتی، این نسل را بشناسیم.

دبیر شــورای عالی آموزش و تربیت فنی، حرفه ای و 
مهارتی با بیان اینکه اشــکال و شیوه های کار نیز در مشاغل 
جدید که وارد بازار کار می شــوند تغییر می کند، گفت: ما به 
سمت کارکنان یادگیرنده حرکت می کنیم و در تغییرات ایجاد 

شــده هوش مصنوعی، ربات ها و اینترنت به وجود می آیند 
که خود در بازار کار و آموزش و مهارت تاثیر گذاشته است.

وی اشاره کرد: در این بین نیاز به مدیریت استعداد داریم 
که باید کمپین هایی برای نگهداشت این استعداد ها تشکیل 
دهیم. اشتغال پذیری مفهوم مهمی در دانشگاه ها شده است 
و نتایج و اثربخشــی دانشــگاه ها را نشان خواهد داد؛ لذا در 
این زمینه ارتباط دانشگاه با صنعت نیز یکی از شاخص های 

ارزیابی دانشگاه ها قلمداد می شود.
ســپهری ادامه داد: دنیای کار به شدت در حال تغییر و 
انعطاف است، آموزش و یادگیری نیز در حال تغییر است. ما 
در شرایط فعلی با چالش هایی روبه رو هستیم و مشاغل در 
حال ازبین رفتن است، به عنوان مثال پیش بینی شده است که 
۴۷ درصد کارگران در آمریکا و ۵۶ درصد افراد در کشور های 
گروه آســه آن )انجمن ملل آســیای جنوب شرقی( با خطر 

جایگزین شدن مشاغل خود مواجه هستند.
دبیر شــورای عالی آموزش و تربیت فنی، حرفه ای و 
مهارتی با بیان اینکه فناوری تهدید دارد، اما مهارت و مشاغل 
جدید نیز ایجاد می کند، گفت: سهم جمعیت در سن جهانی 
و تغییــرات اقلیمی، نیروی کار را تحت تاثیــر قرار داده و 
شــغل های جدیدی را در دســتور کار قرار می دهد. در دنیا 
اعلامیه ای در ســازمان بین المللی کار منتشر شده که همه 
کشــور ها باید مهارت و قابلیت را تقویت کنند تا از توسعه 
و اقتصاد عقب نمانند. وی افزود: شــرایط حاکم بر جوامع 
با شیوع ویروس کرونا نیز باعث شده از ۳.۳ میلیارد نیروی 
کار، ۸۳ درصــد تحت تاثیر آن قرار بگیرند و ســرعت کار 
افت پیدا کند. این موارد خطری اســت که در اثر این بحران 
به وجود آمده است پس باید در این شرایط انسجام سیاستی 

داشته باشیم.
سپهری مطرح کرد: باید این موضوع را به گفت وگو های 
اجتماعی تبدیل کنیم، و گفتگو بین نهاد های تصمیم گیر در 

امر مهارت و آموزش های فنی و حرفه ای گسترش پیدا کند. 
اگــر رغبت جامعه و مردم به ســمت آموزش های مهارتی 
و دانشــگاه فنی و حرفه ای و کاردانش کم اســت باید آن 
را بــه گفتمان عمومی تبدیل کنیــم که آینده بچه ها در گرو 

آموزش های مهارتی است.
دبیر شــورای عالی آمــوزش و تربیت فنی، حرفه ای 
و مهارتی در ادامه به رویکرد های پســا کرونا اشــاره کرد و 
گفت: بســیاری از تعییرات در محیط کار ایجاد می شود لذا 
باید در بخش اقتصاد سایبری، اقتصاد دانش بنیان، خدمات 
مــردم محور، و ... حرکت کنیم. وی با اشــاره بر اینکه این 
شورا به دنبال اســتقرار نظام آموزشی یکپارچه مهارتی در 
کشور اســت تا تمام ذی نفعان بتوانند آموزش های مهارتی 
را در کشــور توسعه دهند، افزود: از تمام اعضای کمیسیون 
آموزش و تحقیقات در این امر کمک می طلبیم؛ چراکه این 
طرح حکمرانی، نیاز به تقسیم کار دارد باید آموزش مهارتی 

متناسب با نیاز های آمایشی و منطقه ای تدوین شود.
ســپهری گفت: سند آموزش های مهارتی در استان ها 
تنطیم شده است که نیاز های خود را نیازسنجی کردند و لازم 
است نیاز های بازار کار را بشناسیم و باید در این رابطه یک 

اطلس با محوریت مهارت و شایستگی تدوین کنیم.

باید رغبت جامعه به سمت آموزش های مهارتی 
را به گفتمان عمومی تبدیل کنیم

دبیر شورای عالی آموزش و تربیت فنی، حرفه ای و مهارتی:

اخذ شهریه در مدارس دولتی خلاف قانون است
گروه علمی و آموزشــی - رئیس 
ســتاد ثبت نام وزارت آموزش و پرورش 
گفــت: اخذ هرگونه شــهریه در مدارس 
دولتی از والدین دانــش آموزان، خلاف 

قانون است.
رضــوان حکیم زاده، رئیس ســتاد 
ثبت نام وزارت آموزش و پرورش درباره 
دریافت وجــه برای ثبت نام ترم آینده در 
مدارس اظهار کرد: هرگونه دریافت وجه 
به صورت اجباری از طرف مدارس دولتی 
قابل قبول نیســت و کمک دهی والدین 
به مدارس باید با میل و علاقه خودشــان 
همراه باشــد. وی افزود: مدارس به هیج 
عنــوان نمی توانند »دریافــت وجه« را از 
شــرایط ثبت نام بدانند، این کار بر خلاف 
قانون اســت اما در صورتی که والدین با 
توجه به کیفیت و فعالیت مدارس تمایل به 
پرداخت وجه داشتند، این امر باید حتما به 
صــورت داوطلبانه صورت بپذیرد و هیچ 

گونه اجباری در کار نباشد.
حکیــم زاده بــا بیان اینکــه الزامی 
بودن خانواده ها برای پرداخت شهریه در 
مدارس دولتی مطابق دســتورالعمل های 
ارســالی نخواهــد بود، تاکید کــرد: اگر 
مدارس دولتــی بر خلاف قوانین اقدام به 
دریافت شــهریه کنند، مشخصات دقیق 

آن باید از سوی والدین به مرکز رسیدگی 
به عملکرد و ارزیابی شــکایات آموزش 
و پرروش ارســال شــود تــا در صورت 
درخواست ثبت شان بتوانیم مشکلات را 

رسیدگی کنیم.
رسیدگی به شــکایات و ثبت 
نظرات در سایت آموزش و پرورش

رئیس ستاد ثبت نام وزارت آموزش 
و پــرورش ادامه داد: افــراد می توانند با 
مراجعه به ســایت آمــوزش و پرورش 
نسبت به ثبت درخواست یا شکایت خود 
اقــدام کنند و بعد از دریافت کد رهگیری 
به پیگیری موضوع بپردازد، البته آموزش 
و پــرورش هم برای رفع این مشــکل به 

عنوان ســتاد ثبت نــام در وزارتخانه این 
موضوع را رفــع خواهد کرد. حکیم زاده 
به والدین توصیه کرد: بهتر اســت ابتدا از 
طریق منطقه آموزش و پرورش مشــکل 
پیگیری شــود چرا که مرکز رسیدگی به 
عملکرد و ارزیابی شــکایات آموزش و 
پــرورش، نماینده ای دارد که وظایف آنان 
رســیدگی به درخواســت ها و شکایات 

مراجعه کنندگان است.
رئیس ســتاد ثبت نــام آموزش و 
پرورش ادامه داد: آموزش و پرورش چند 
دســته مدارس دارد که مدارس غیردولتی 
بر اســاس مصوبه ای که امسال داشتند با 
پیگیــری و نظارت های لازم، مبلغی برای 

شهریه شان در سامانه مرکز مشارکت ها و 
سازمان مدارس غیردولتی مشخص و ثبت 
شــده است. این شهریه کاملا ثابت بوده و 
در صورت تمایــل، خانواده ها برای ثبت 
نام فرزندان شــان در مــدارس غیردولتی 
می توانند به این ســامانه مراجعه کرده و 
تصمیم بگیرند؛ بنابراین این مدارس حق 
دریافت شهریه ثابت خود را داشته و برای 
شهریه کلاس های فوق العاده باید منتظر 

شروع تحصیلی جدید باشند.
مدارس هیئت امنایی برای ثبت 

نام، حق دریافت شهریه ندارند
حکیم زاده گفــت: مدارس هیئت 
امنایی برای ثبت نام و فعالیت عادی خود 
حق دریافت شهریه ندارند و هیئت امنای 
مدارس که متشــکل از نمایندگان و اولیاء 
هســتند طبق مصوبه فعالیت ها در فضای 
مجازی یا حضوری بــا موافقت والدین 

می توانند آن را دریافت کنند.
رئیس ســتاد ثبت نــام آموزش و 
پرورش تصریح کــرد: مدارس دولتی به 
صورت معمول حــق اجبار خانواده ها را 
برای دریافت هیچ وجهی ندارند و اگر قرار 
است که خانواده ها کمکی انجام دهند باید 
داوطلبانه و در زمانی که خودشان دوست 

دارند، باشد.

گروه علمی و آموزشی - محققان 
آلمانی و انگلیسی ماده غیر قابل برش توسعه 
داده اند که در حقیقت از ذرات ســرامیکی 
در ســاختاری از جنس آلومینیومی سلولی 

ساخته شده است. 
محققان دانشــگاه دورهام انگلیس با 
همکاری انســتیتو فرانهوفر آلمان  این ماده 
را ساخته اند که »پروتئوس« نام گرفته است. 
به گفته محققان پروتئوس سبک و قدرتمند 
اســت و بیشتر شبیه یک حیوان زنده عمل 

می کند. 
 این ماده هوشمند از ذرات سرامیکی 
ســاخته شده و می توان از آن به عنوان یک 
زره سبک جدید استفاده کرد. محققان این 

ماده جدید را با الهام از پوسته سخت گریپ 
فروت و ساختار مقاوم صدف ساخته اند.

بــه گفته آنهــا می تــوان از این ماده 
برای ساخت قفل های غیر قابل نفوذ برای 

دوچرخه استفاده کرد. این ماده در برابر مته 
و همچنین ابزارهای برش که با زاویه روی 
آن قرار می گیرند، مقاوم اســت و سوراخ یا 

بریده نمی شود. 
به گفته محققان ذرات بســیار ریز در 
بخش ســرامیکی ماده با توجه به سرعت 
هرگونه ابزار برش، سخت می شود و نیروی 
منهدم کننده را به سمت ابزار باز می گرداند.
بــه این ترتیب ابــزار برش به تدریج 
فرسوده می شــود زیرا نیرو فشار و انرژی 
ابزار یا مته به ســمت خودش باز می گردد. 
بــه این ترتیب ابزار مذکور یا مته  در نتیجه 
حمله خودش از بین می رود.از سوی دیگر 

این ماده در برابر واتر جت نیز مقاوم است.

ساخت ماده ای که بریده نمی شود

تراشه ای برای پخش موسیقی در مغز!
گروه علمی و آموزشــی - شرکت 
"نورالینک" که توســط "ایلان ماسک" بنا 
نهاده شده است، به تازگی اعلام کرده در پی 
ساخت تراشه ای است که بتواند موسیقی را 

درون مغز انسان پخش کند.
در حالی که شــرکت "نورالینک" به 
عنوان یک شــرکت نوروتکنولوژی تحت 
هدایت "ایلان ماســک" که به دنبال محقق 
کردن "ترابشریت" است، عملکرد خود را 
تاکنون پنهان نگه داشته است، اکنون به نظر 
می رسد که ماسک نمی تواند جلوی وسوسه 
خود را برای اعلام برخی مقاصد این شرکت 
بگیرد و به تازگی از تلاش این شرکت برای 
ساخت تراشــه ای که می تواند موسیقی را 

درون مغز پخش کند، پرده برداشته است.
داســتان از این قرار است که "آستین 
هوارد" یک دانشــمند رایانــه در توییتر از 
"ایلان ماســک" پرسید: اگر ما نورالینک را 
ایمپلنت کنیم، آیا می توانیم به طور مستقیم از 
تراشه ها به موسیقی گوش کنیم؟ این ویژگی 

فوق العاده ای خواهد بود.
ماســک نیز پاســخ وی را با یک بله 

قاطع داد.
قرار است ایلان ماســک در ماه بعد 
جزئیــات بیشــتری را از تلاش های این 
شرکت فاش کند و به نظر می رسد از حالا به 
آرامی شروع به رونمایی از جزئیات کوچک 

کرده است.

ماسک پیش از این گفته بود که تراشه 
نورالینک می تواند به کنترل سطح هورمون 
در بدن کمک کرده و از آنها به نفع ما استفاده 
کند و توانایی ها و استدلال های ما را پیشرفت 
دهد و سبب کاهش اضطراب و غیره شود. 
این فنــاوری بر بهبود زندگی افراد مبتلا به 
بیماری های مغزی و اختلالاتی مانند آلزایمر 

و پارکینسون متمرکز خواهد بود. 
هــر چند هــدف نهایــی آن تحقق 
"فرابشــریت" اســت و این شرکت قصد 

دارد عملکرد ادراکی بشر را از طریق ادغام با 
ماشین آلات بهبود بخشد.

ترابشــریت)فرا بشــریت( جنبشی 
فکری و فرهنگی اســت کــه می گوید با 
پیشــرفت فناوری و افزایش در دســترس 
بودن آن می توان بــه جلوگیری از افزایش 
ســن پرداخت یا به توانمندسازی انسان ها 
به لحــاظ توانایی های فیزیکــی، ذهنی یا 

روان شناختی دست زد.
 این مکتــب فکری چنین تغییرهای 

بنیادی در وضعیت انسان ها را ممکن می بیند 
و آن را هم ضروری و هم خوشایند می داند.

متفکران ترابشریت، درباره مزیت ها 
یا خطرهای بالقــوه فناوری های نوپدیدی 
کــه می توانند بــه محدودیت های بنیادین 
انسان پایان دهند، مطالعه می کنند و همچنین 
درباره مســئله های اخلاقی که در گسترش 
دادن یا استفاده از این فناوری ها پیش می آید، 
بحث می کننــد.  آنها پیش بینی می کنند که 
انسان ها در نهایت می توانند خودشان را به 
موجودهایی تبدیل کنند که آنچنان نسبت 
به انســان های فعلی ارتقاء یافته اند که بتوان 
آنها را پساانسان نامید. به گفته ایلان ماسک، 
ایمپلنت و تعبیه این تراشه تا حدودی شبیه 

به جراحی لازک چشم خواهد بود. 
این عمل توسط یک ربات جراح مغز 
و اعصاب انجام خواهد شــد و هر رشته را 
می تواند به طور جداگانه با دقت میکرونی 
به منظور جلوگیری از بروز انقباض عروق 
و هدف قرار دادن نواحی خاص مغز در مغز 
قــرار دهد.  این اولین تلاش برای دور زدن 
دستگاه شنوایی و تحریک آن از درون مغز 
است. آزمایشات حیوانی "نورالینک" قبلًا 
انجام شــده است و آزمایش های انسانی آن 

نیز امسال انجام خواهد شد.
این شــرکت اعلام کرد که اطلاعات 
بیشتری را در این مورد در تاریخ ۲۸ اوت به 

اشتراک خواهد گذاشت.

 رئیس ستاد ثبت نام وزارت آموزش و پرورش:


